

ชื่อวิทยานิพนธ์	การศรัทธาในอิสลามกับพฤติกรรมการอบรมเลี้ยงดูบุตรของครอบครัวไทยมุสลิมในกรุงเทพมหานคร
ผู้เขียน	นางกัทฉิณี แยกพงค์
สาขาวิชา	อิสลามศึกษา
ปีการศึกษา	2547

บทคัดย่อ

การศึกษาวิจัยครั้งนี้มีวัตถุประสงค์เพื่อศึกษาการศรัทธาในอิสลามกับพฤติกรรมการอบรมเลี้ยงดูบุตรของครอบครัวไทยมุสลิมในกรุงเทพมหานคร โดยมีการศึกษาเอกสารที่เกี่ยวข้องด้านอิสลามศึกษาและด้านอื่น ๆ ส่วนในการวิจัยเชิงสำรวจกลุ่มตัวอย่างคือ ครอบครัวไทยมุสลิมในกรุงเทพมหานครจำนวน 384 ครอบครัวที่มีบุตรภายใต้การอบรมเลี้ยงดูไม่น้อยกว่า 3 คนมีอายุอยู่ใน 3 ช่วงวัยคือ ระหว่าง 0-6 ปี 7-13 ปี และ 14-20 ปี ในกรณีของครอบครัวที่มีบุตรเพียงคนเดียวต้องมีอายุไม่ต่ำกว่า 14 ปีเก็บข้อมูลด้วยแบบสอบถามเกี่ยวกับความรู้ความเข้าใจด้านการศรัทธาในอิสลามและพฤติกรรมการอบรมเลี้ยงดูบุตร โดยมีค่าสัมประสิทธิ์แอลฟาครอนบาค เท่ากับ 0.89 วิเคราะห์ข้อมูลด้วยเครื่องคอมพิวเตอร์โปรแกรม SPSS For window นำเสนอผลการวิเคราะห์ ในรูปตาราง โดยการหาค่าร้อยละ (Percentage) ค่าเฉลี่ย (Mean) และสถิติทดสอบไคสแควร์ (The Chi - Square Test)

ผลการวิจัยสรุปได้ คือ การศรัทธา(อิมาน)ประกอบด้วย การเชื่อมั่นด้วยจิตใจ การกล่าวด้วยวาจา และการปฏิบัติด้วยร่างกาย การศรัทธาที่แท้จริงจะต้องประกอบด้วยองค์ประกอบทั้ง 3 ประการ โดยถือว่าการเชื่อมั่นด้วยจิตใจคือรากฐานสำคัญที่สุดของการศรัทธา การศรัทธาที่มั่นคงจะทำหน้าที่ควบคุมพฤติกรรมทุกประการของมุสลิมทั้งด้านศาสนกิจและการปฏิบัติความดีงามต่างๆ การปฏิบัติ คุณงามความดีคือ ผลโดยธรรมชาติของการศรัทธา สถานภาพความสมบูรณ์ของการเป็นผู้ศรัทธาจึงขึ้นอยู่กับการปฏิบัติตนให้อยู่ในกรอบของหลักการอิสลาม ส่วนการอบรมเลี้ยงดูบุตรตามหลักการอิสลามเป็นกระบวนการทางสังคมที่ตั้งอยู่บนพื้นฐานของการศรัทธา โดยเป็นการทำหน้าที่ร่วมกันระหว่าง ครอบครัว (บ้าน) สถาบันศาสนา (มัสยิด) และสถาบันการศึกษา (โรงเรียน) ในการอบรมขัดเกลาจิตใจ ปลูกฝังคุณธรรมจริยธรรม เสริมสร้างพัฒนาการด้านร่างกายและด้านอื่นๆ เพื่อสร้างสรรค์คนดีที่สมบูรณ์และมีประโยชน์ โดยพบว่า ครอบครัวไทยมุสลิมในกรุงเทพมหานคร ส่วนใหญ่ มีความรู้ความเข้าใจที่ชัดเจนเกี่ยวกับหลักการศรัทธาในอิสลาม โดยได้สะท้อนความรู้ความเข้าใจในรูปของพฤติกรรมการศรัทธาในชีวิตประจำวัน ส่วนการอบรมเลี้ยงดูบุตรของครอบครัวไทยมุสลิมในกรุงเทพมหานครพบว่า ครอบครัวไทยมุสลิมในกรุงเทพมหานคร

ส่วนใหญ่ อบรมเลี้ยงดูบุตรบนพื้นฐานของการศรัทธาในอิสลาม โดยที่พฤติกรรมการอบรมเลี้ยงดูบุตรของครอบครัวไทยมุสลิมในกรุงเทพมหานคร มีความสัมพันธ์กับระดับการศรัทธา กล่าวคือ ครอบครัวไทยมุสลิมในกรุงเทพมหานครที่มีระดับการศรัทธาสูง มีพฤติกรรมการอบรมเลี้ยงดูบุตรที่สอดคล้องกับหลักการอิสลาม มากกว่า ครอบครัวไทยมุสลิมในกรุงเทพมหานครที่มีระดับการศรัทธาต่ำ และการอบรมเลี้ยงดูบุตรมีผลทำให้การศรัทธาและการปฏิบัติศาสนกิจเพิ่มขึ้น

Thesis Title Islamic Faith on Behavior of Child Breeding of Thai Muslim Family in Bangkok
Author Mrs. Puckinee Khagphong
Major Program Islamic studies
Academic Year 2004

Abstract

The purpose of this research is to study the Islamic Faith on the behavior of child breeding of Thai Muslim Family in Bangkok. The literature review had been done by studying documents on Islamic studies and other relevant books. In the survey research, the sampling group was chosen in a random form of the 384 Thai Muslim Families in Bangkok who have not less than 3 children, whose ages are between 0-6, 7-13, and 14-20 years old relatively, in the case of the families that have only one child, the age of their child should not be less than 14 years old. The data, collected through the questionnaires, were about the comprehension in Islamic Faith, and the behavior of a child breeding. Cronbach's alpha coefficient was 0.89. The data was analyzed by SPSS for windows computer program and the result of the data analysis was presented in the form of the diagram by showing the percentage, mean and the Chi square test.

The results of the research are that the complete faith is confirmed by heart, confessed by word, and physical practices. The true faith must consist of those three parts, considering that the confirmation by heart is the vital basis of faith. The true faith controls all behavioral acts of Muslim both worships and good performances. The good performance is the natural result of faith. Then the completed status of the faithful believer relies upon the individual acts in the frame of Islamic principles. The child upbringing in Islam is the social process based on the faith, co-participating between family (home), religious institution (mosque) and educational institution (school) in cleansing inner

consciousness, implanting moral behavior and improving physical dimension of the development as well as others in order to create a good person in a perfect form and in a helpful shape. It was also found that most Thai Muslim families in Bangkok have clear knowledge in Islamic faith, reflecting their understanding in a form of behavioral acts in their daily life. For the Islamic upbringing in Bangkok families, it was found that most of Thai Muslim families in Bangkok took care of their children on the basis of Islamic faith whereas their upbringing had related to the level of faith. It means that the Muslim families in Bangkok who observed high level of faith, their behavior in child breeding is more complying with the Islamic principles than the Muslim families in Bangkok who had low level of faith, and that the child breeding is influences to increasing of faith and religious performance.

عنوان البحث	الإيمان وعلاقته بتربية الأولاد للأسرة المسلمة التايلاندية بيانكوك
الباحثة	باخيني خيك فونج
البرنامج الرئيسي	الدراسات الإسلامية
العام الجامعي	(H) 1425

المستخلص

يهدف هذا البحث إلى دراسة حقيقة الإيمان وعلاقته بسلوك تربية الأولاد للأسرة المسلمة التايلاندية، بيانكوك تايلاند، وذلك بمراجعة الدراسات السابقة.

وبالنسبة للبحث الميداني، فقد أجريت الدراسة الميدانية على مجموعة أفراد العينة التي قد تم اختيارها بطريقة عشوائية من الأسر المسلمة التايلاندية بيانكوك، عددها 384 أسرة، حيث إن كل أسرة تشتمل على ثلاثة أفراد من أولادها على الأقل، وتتراوح أعمارهم ما بين 3 فترات : هي 0-6 سنوات و 7-13 سنة و 14-20 سنة، إلا الأسرة التي لها ولد واحد فيسمح لها إذا كان عمره لا يقل عن 14 سنة. أما الأدوات التي استخدمت في جمع المعلومات المطلوبة للبحث فهي الاستبيانات حيث تحتوي على الأسئلة المتعلقة بمعرفتهم وفهمهم لموضوع الإيمان، والأسئلة التي تتعلق بسلوكهم في التربية والرعاية للأولاد ودرجة ألفا خرون باك (Cronbach's Alpha) تساوي 0.89 وتم تحليل المعلومات الحاصلة من أفراد العينة بالحاسب الآلي برنامج SPSS for windows وتقديم نتائج البحث بصورة الرسم التخطيطي بعرض النسبة المئوية والمعدل العام، والعلاقة المشتركة بين تغيرات الدراسة (The Chi-square test).

ومن أهم نتائج البحث التي توصلت إليها هذه الدراسة هي إن الإيمان الكامل يتكون من التصديق بالقلب والإقرار باللسان والعمل بالجوارح، حيث إن التصديق بالقلب أصل له، أما الإقرار باللسان أو الأعمال بالجوارح فجزء مكمل للإيمان لا أصل له، والإيمان الصحيح الكامل له أثره في الحكم على سلوك الإنسان المسلم، سواء كان في العبادات أو المعاملات وغيرها من الأعمال الصالحة، فالعمل الصالح ثمرة طبيعية للإيمان، وبذلك تتوقف صفة كمال المؤمنين على قدر أعمالهم الصالحة طبقاً للتعاليم الإسلامية. وتتميز التربية الإسلامية للأولاد بأنها عملية اجتماعية تتأسس على أساس الإيمان، ويشارك في مسئوليتها كل من البيت والمسجد والمدرسة تعاوناً على القيام بالتربية الدينية والنفسية والخلقية مصاحبة بالبناء الجسمي والصحي والفكري، وذلك لبناء الإنسان الكامل والنافع حيث يوجد أن معظم الأسر المسلمة التايلاندية بيانكوك يعرفون معنى الإيمان ويفهمون دلالاته فهماً واضحاً، وذلك بظهور آثاره من خلال عملهم اليومي . أما حول التربية للأولاد لأسرة المسلمة التايلاندية بيانكوك فقد تبين أن معظمهم يقومون بهذه المهمة على أساس الإيمان، ويضاف إلى ذلك أن غالب سلوكهم في التربية يتفاوت بتفاوت مراتب إيمانهم، وبعبارة أخرى أن الأسرة التي تتمتع

بالالتزام بتعاليم الإسلام بصورة كبيرة أجدها أكثر اهتماما بمنهج التربية الإسلامية وأشد تطبيقاً له من الأسرة التي لا تلتزم بتعاليم الإسلام بصورة كبيرة أو جيدة، وأن التربية لها أثرها في الإيمان والعمل الصالح.